
استراماچونی شاید در ایران
تبری��ک تولد به��زاد غلامپور بهانه ای ش��د تا آندره آ 
اس��تراماچونی دوباره خ��ود را در آینده ای نزدیک یا دور 

در ایران ببیند. 
به گزارش ایسنا، آندره آ استراماچونی به مناسبت سالروز 
تولد بهزاد غلامپور با انتشار مطلبی در فضای مجازی، تولد 
مربی سابق دروازه بانان تیم فوتبال استقلال را تبریک گفت. 
بهزاد غلامپور در دوره سرمربیگری آندره آ استراماچونی 

در استقلال، مربی  دروازه بانان آبی پوشان پایتخت بود. 
همچنین سباس��تین لتو، مارکو کاسر و عمر دانسی 
که دستیاران استراماچونی در استقلال بودند، تولد بهزاد 

غلامپور را تبریک گفتند. 
استراماچونی خطاب به بهزاد غلامپور جهت تبریک 
تولدش گفت: »س��لام بهزاد! تولدت مبارک. بهترین ها 
را ب��رای تو و خان��واده ات آرزو می کنم. من و نینا )دختر 
اس��تراماچونی(، آرزو می کنیم تو را بزودی ببینیم. شاید 

در ایران؛ ان شاءالله«.
واکنش استراماچونی باز هم می تواند اما و اگرهایی را به 
ذهن مخاطب بیاورد اما شاید تبریک تولد بهزاد غلامپور 
بهانه ای شد تا آندره آ استراماچونی دوباره خود را در آینده ای 

نزدیک یا دور در ایران ببیند. 

درخشش شطرنج بازان ایران
در مسابقات آنلاین

س��ینا موحد و امیررضا پورآقابالا در فینال مسابقات 
آنلاین شطرنج نوجوانان جهان برای کسب نشان طلا و 
مهدی غلامی اوریمی در دیدار رده بندی برای کسب نشان 

برنز به مصاف حریفان خود خواهند رفت. 
فدراسیون شطرنج اعلام کرد مسابقات آنلاین نوجوانان 
جهان با درخشش فوق العاده شطرنج بازان نوجوان تیم  ملی 

ایران در مرحله نیمه نهایی پیگیری شد. 
در رده آزاد زیر ۱۰ سال سینا موحد، نوجوان شایسته 
ایرانی با شکست دادن اندی وود وارد از ایالات متحده آمریکا 
با ریتینگ ۱۹۷۵ با نتیجه قاطع ۲ بر صفر دست به کار 
بزرگی زد و به فینال این رقابت ها راه یافت و امروز برای 

کسب نشان طلای جهان پیکار خواهد کرد. 
در رده آزاد زیر ۱۶ سال نیز امیررضا پورآقابالا، نوجوان 
ارزنده تیم  ملی ایران توانست حریف خود کاردوس خوزه 
گابریل از کلمبیا را با نتیجه ۱/۵ بر ۰/۵ شکست دهد و او 
نیز با راهیابی به فینال، برای کسب مقام نخست و تصاحب 

مدال طلا به مصاف حریف خود خواهد رفت. 
مهدی غلامی اوریمی که در دور پیش اس��تاد بزرگ 
نامدار کش��ور روسیه را پشت س��ر گذاشته بود در عین 
شایستگی نتیجه را ۱/۵ بر ۰/۵، به حریف قدرتمند خود 
شانت سرگیسیان از ارمنستان واگذار کرد و از صعود به 
فینال رقابت ها بازماند تا برای کسب نشان برنز به مصاف 

حریف بعدی خود برود. 
این رقابت ها با ش��رکت ۱۳۸۰ شرکت کننده از ۱۱۴ 
کش��ور جهان به میزبانی کش��ور گرجس��تان در حال 

برگزاری است.

تکلیف نخستین خروجی پول از 
پاداش پرسپولیس مشخص شد

باشگاه پرسپولیس بخشی از پاداش نایب قهرمانی این 
تیم در لیگ قهرمانان آسیا را صرف پرداخت بدهی خود 

می کند. 
به گزارش مهر، باشگاه پرسپولیس پس از عدم پرداخت 
مطالبات گابریل کالدرون، سرمربی فصل گذشته خود با 
شکایت این مربی در کمیته انضباطی فیفا روبه رو شد تا 

محکوم به پرداخت ۵۸۰ هزار دلار به وی شود. 
با این حال مهدی رس��ول پناه، سرپرست وقت باشگاه 
پرسپولیس خواهان بررس��ی دوباره این پرونده در دادگاه 
عالی ورزش ش��د تا پرسپولیس فرصت کافی برای فراهم 

کردن مبلغ بدهی خود را پیدا کند. 
دادگاه عال��ی ورزش نیز لایحه دفاعی پرس��پولیس را 
در جلسه آنلاین با حضور وکلای باشگاه و کالدرون مورد 
بررس��ی قرار داد تا در آینده نزدی��ک رای نهایی خود را 

صادر کند. 
کالدرون که در دوران مدیرعاملی محمدحسن انصاری فرد 
با بی تدبیری مدیریت وقت، از پرسپولیس کنار رفت حالا به 

بزرگ ترین دغدغه جعفر سمیعی تبدیل شده است. 
مدیرعامل باش��گاه پرسپولیس که بهتر از هر شخص 
دیگری می داند سرخپوشان دوباره محکوم می شوند، چاره ای 

جز پرداخت  طلب سرمربی پیشین پرسپولیس ندارد. 
سرخپوشان که با نایب قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا 
۲ میلی��ون و ۸۱۰ هزار دلار پاداش دریافت کرده اند حالا 
مجبور به پرداخت نزدیک به ۲۰ درصد از این پاداش بابت 
بدهی به کالدرون هستند تا تکلیف نخستین خروجی پول 

از منبع پاداش نایب قهرمانی این تیم مشخص شود. 

تغییر مسیر ملی پوشان کاراته از رباط 
به لیسبون

با اعلام برنامه جدید رقابت های کاراته وان از س��وی 
فدراسیون جهانی، حضور در نخستین دوره این مسابقات 

در دستور کار تیم  ملی قرار گرفت. 
 فدراس��یون جهانی کاراته تقوی��م جدید برگزاری 
مس��ابقات لیگ جهانی موس��وم به کاراته وان در سال 
۲۰۲۱ را منتشر کرد که نخستین مرحله آن به میزبانی 

پرتغال برگزار خواهد شد. 
بر همین اس��اس، لیسبون طی روزهای ۱۹ الی ۲۱ 
فوری��ه ۲۰۲۱ )یکم الی ۳ اس��فند ۱۳۹۹( میزبان این 
رقابت ه��ا خواهد بود؛ رقابت هایی که تقریبا یک س��ال 
بعد از آخرین مرحله از لیگ جهانی قبل از شیوع کرونا 
برگزار خواهد ش��د و میدانی برای حضور بهترین های 

جهان خواهد بود. 
تیم ملی کاراته ایران که مسابقات مراکش را در دستور 
کار قرار داده بود، با تغییر مسیر از رباط راهی لیسبون 
می شود تا در نخستین دوره این مسابقات شرکت کند. 
سپس تیم ملی کاراته به باکو رفته و بعد از آن خود را 
آماده ش��رکت در مسابقات مراکش می کند و در نهایت 
حضور در رقابت های تاش��کند در ازبکستان و مسکو را 

در برنامه خواهد داشت.

اخبار

ورزشی

با توجه به حضور ۱۴ تیم در مرحله برگش��ت مسابقات لیگ 
برتر والیبال، کمیته رویدادها و مسابقات با چالش جدیدی مواجه 

شده است. 
کمیته برگزاری رویدادها و مسابقات فدراسیون والیبال، برای دور 
برگشت مرحله مقدماتی لیگ برتر مردان ایران ۳ تصمیم مهم گرفته 
است که بنا به درخواست اکثریت باشگاه ها، برگزاری رقابت ها به 

صورت متمرکز در تهران، از جمله این تصمیمات است. 
بر این اس��اس، دور برگشت مرحله مقدماتی، از هشتم دی ماه 
با ورود تیم ها به تهران آغاز می شود و مسابقات هفته نخست دور 
برگشت مرحله مقدماتی، روز سه شنبه نهم دی ماه در ۲ سالن خانه 

والیبال و فدراسیون برگزار خواهد شد. 
با توجه به حساسیت مسابقات دور برگشت، استفاده از ویدئوچک 

در ادامه لیگ برتر مردان، از دیگر تصمیمات جدید است که درصد 
اشتباهات انس��انی را به حداقل برساند. استفاده از VIS در ادامه 
مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های برتر ایران نیز از دیگر تصمیمات 
فدراسیون برای این رقابت هاست که از نتایج آن می توان در بسیاری 
جهات از جمله دعوت ملی پوشان به اردوی تیم  ملی و... استفاده کرد. 
نکته مهم در برگزاری مسابقات دور برگشت به شیوه متمرکز 
در ۲ سالن خانه والیبال و فدراسیون این سوال را ایجاد می کند که 
با توجه به حضور ۱۴ تیم در رقابت ها و برگزاری ۷ دیدار، مسابقات 
چگونه برنامه ریزی خواهد ش��د تا فشاری در زمان بندی برگزاری 
مس��ابقات ایجاد نشود، چرا که در دور رفت با توجه به حذف تیم 
ش��هروند اراک و تغییرات اعمال ش��ده ۶ بازی در روز برگزار و هر 
سالن میزبان ۳ دیدار بود. حال باید دید تدبیر کمیته رویدادها و 

مسابقات در این زمینه چیست. 
میلاد تقوی، دبیرکل فدراسیون والیبال در گفت وگو با مهر، درباره 
تصمیم فدراسیون برای برگزاری رقابت ها با حضور ۱۴ تیم گفت: 
پیشنهاد برخی تیم ها این بود مسابقات در ۳ سالن برگزار شود اما 
از آنجایی که قرار اس��ت در رقابت های دور برگشت از ویدئوچک 
استفاده کنیم و ما ۲ ویدئوچک بیشتر نداریم، نمی توانیم در ۳ سالن 

این کار را انجام دهیم. 
وی ادامه داد: کمیته مسابقات و رویدادها برنامه رقابت ها را پس از 
صحبت با تیم ها اعلام خواهد کرد، چرا که برخی تیم ها پیشنهادات 
متفاوتی می دهند و از آنجا که ما از ابتدای فصل تلاش مان بر استفاده 
از خرد جمعی بوده است، ظرف یکی دو روز آینده کمیته مسابقات 

نحوه نهایی برگزاری مسابقات را اعلام خواهد کرد. 

ادامه از صفحه اول
... عمری در ت��لاش بوده اند همکاری 
بین المللی داش��ته باشند، عمری س��پری کرده اند تا شتاب 
علمی کشور را در مقایسه با کشورهای دیگر بالا نگه دارند و 
مقالات ISI بنویسند. حال انتظار نمی رود این انسان ۴۰ساله 
)کنایه از ش��خصیت جاافتاده( در بحران کرونا، مس��یر خود 
را براحتی تغییر دهد. ش��اید جملات فیلسوف شهیر، دکتر 
داوری اردکانی نیز بیانگر این اصل باش��د که در کتاب »علم، 
پژوهش و سیاست های پژوهشی« می نویسد: »اگر دانشمند و 
پژوهشگر بگوید کار من پژوهش است و مسائل سیاست علم 
و شرایط پیشرفت آن به من ربطی ندارد، سخنی درست گفته 
است، دانشمندان باید مطالعه و پژوهش کنند و کتاب و مقاله 
بنویسند اما مدیران پژوهش اگر از امکان ها و شرایط پژوهش 
و وضع علم در جهان و در کشور خود بی خبر باشند، چگونه 

می توانند نظام علم و پژوهش را اداره کنند؟«.
علم و پژوهش به طور اعم و پژوهش های پزشکی به طور 

اخص، شرایط خاصی را می طلبند. آنگونه که پیداست برخی 
پژوهش ه��ا نیازمند اطلاعات و داده هایی هس��تند که باید از 
پیش موجود باش��د. گاهی گردآوری این داده ها سال ها زمان 
می ب��رد و بر پایه همین داده هاس��ت که پژوهش های بعدی 
شکل می گیرد. به نظر می رسد همکاری های علمی داخلی و 
بین المللی بخش جدایی ناپذیر انجام برخی پژوهش ها هستند. 
ظاهرا فرآیند انجام پژوهش ریسک بالایی دارد و نتایج آن از 
پیش مش��خص نیست. گویا برای اینکه یافته و کشفی مورد 
پذیرش سایر دانشمندان قرار گیرد باید مسیر خاصی را طی 
کرده و از منطق مشخصی پیروی کند، البته اگر مایلیم نتایج 
پژوهش مان را معتبر بدانند، از آن در تصمیمات استفاده کنند 
و نام شبه علم بر آن ننهند. ظاهرا انجام برخی پژوهش ها برای 
پژوهش��گر اعتبار بیشتری دست و پا می کند و اگر به برخی 
پژوهش ها نپردازد گویی از جامعه پژوهش��گران طرد خواهد 
شد یا حداقل در مسیر اصلی باقی نخواهد ماند. آن طور که 
پیداس��ت عالمان ش��اخص های خاصی برای سنجش میزان 

کیفیت و اعتبار هر فرد و آثار او دارند. 
شرایط و شاخص های مذکور فعالیت ها و موضوعات خاصی 
را ه��م تهییج می کن��د. همه این موارد به این معناس��ت که 
پژوهش��گر باید در مسیر خاصی حرکت کند که توسط سایر 
پژوهشگران)بخوانید اجتماع علمی!( برای او ترسیم شده است. 
خارج شدن از این مسیر اگر چه ممکن است ولی عواقب بسیاری 
در بر دارد و بسیار پرهزینه است. تمام این موارد به این معناست 
که پژوهشگر خواسته یا ناخواسته در حال تبعیت است. گویا 
دائما ریس��مانی بر گردن پژوهشگر اس��ت ولی یک ریسمان 
نامرئ��ی. باید همه این ویژگی ها را در نظر داش��ت تا راهبری 
مؤثری اعمال کرد. پژوهشگران برای تعیین موضوعات شان از 
آقای نمکی اجازه نمی گیرند. به موضوعی می پردازند که فکر 
می کنند مهم اس��ت و به آن علاقه دارند و سایر پژوهشگران 
)شما بخوانید اجتماع علمی!( آن را ارزشمند قلمداد می کنند. 
آنها دغدغه ها و مس��ائل پژوهش��ی خاص خودشان را دارند و 

اینکه آنها را از کجا گرفته اند نیاز به بررسی دارد. 

م��ا معتقدیم تغیی��ر در موض��وع، روش، م��دت زمان و 
س��ایر ویژگی های پژوهش ممکن اس��ت امّا نه با بخشنامه و 
دستور العمل. این کار ابزار های خاص خودش را دارد. با جار و 
جنجال نمی توان مسیر پژوهش ها را عوض کرد. بهتر است برای 
انجام این کار دانش مورد نیاز را به دست آوریم و عالمانه تر با 
این موضوع برخورد کنیم. حذف و برکناری حکمرانان پژوهش 
)بخوانید دکتر ملک زاده( و پژوهشگران )ملک زاده ها(، تنها علاج 
عارضه این مش��کل است. علت مشکل جای دیگری است و 
در این ماجرا و ماجراهای مش��ابه کمتر کسی به این علت یا 

علت ها رجوع می کند.
* پژوهشگران حلقه حکمرانی علوم اجتماعی مرکز 
رشد دانشگاه امام صادق علیه السلام

-----------------------------------
پی نوشت

1- برای مثال ببینید:
 hamshahrionline.ir/x6PXh

چالش جدید کمیته رویدادها و مسابقات والیبال

آیا سالن اضافه خواهد شد؟

ملک زاده ها عارضه اند، علت را دریاب!

کاسیاس به رئال مادرید بازگشت
رئال مادرید اعلام کرد ایکر کاس��یاس در کریس��مس به خانه بازمی گردد. دروازه بان بازنشسته اسپانیایی که از ۹ سالگی 
در این باش��گاه حضور داش��ت و در ۳۴ س��الگی مادرید را به مقصد پورتو ترک کرد، حالا در بخش مدیریت ش��روع به 
کار خواه��د کرد. کاس��یاس به عنوان قائم مقام مدیر در تیم نخس��ت پایتخت حرفه جدید خ��ود را دنبال خواهد کرد.

با وجود مخالفت های زیاد کارشناسان، 
لیگ های کش��تی آزاد و فرنگی برگزار 
شد؛ لیگی که هم به برنامه های تیم  ملی آسیب وارد کرد 
و هم باعث ابتلای تعداد زیادی از افراد به ویروس کرونا شد. 
در شرایطی که شیوع ویروس کرونا در ایران و بسیاری 
از نق��اط جه��ان باعث تعطیل��ی بس��یاری از رویدادهای 
بین المللی در تمام رش��ته های ورزش��ی شده بود و حتی 
المپی��ک به عنوان بزرگ ترین رویداد ورزش��ی جهان نیز 
به تعویق افتاد، س��ازمان لیگ فدراسیون کشتی در میان 
انتقادها بر برگزاری لیگ های کش��تی آزاد و فرنگی اصرار 
داشت و در نهایت نیز با پیگیری رئیس فدراسیون کشتی، 
ستاد مقابله با کرونا در ورزش و مسؤولان وزارت بهداشت 
موافق��ت خود را با برگزاری لیگ کش��تی با رعایت تمام 
پروتکل های بهداشتی اعلام کردند اما همان طور که قابل 

پیش بینی بود پروتکل های 
بهداش��تی در بسیاری از 
موارد به فراموشی سپرده 
شد و صرفا برگزاری لیگ 
و تمام ش��دن مس��ابقات 
تحت هر ش��رایطی هدف 
اصلی مس��ؤولان سازمان 

لیگ شد. 
هر چند در برخی موارد 
مانند گرفتن تس��ت های 

PCR و ضدعفونی کردن محل اسکان و برگزاری مسابقات 
نظارت ها تا حدی استاندارد بود اما میهمانان و خبرنگاران 
حاضر در سالن مسابقات تحت هیچ گونه نظارتی متناسب 
با ش��رایط وخیم ویروس کرونا نبودند و در مراسم اهدای 

م��دال تیم ه��ای برتر نیز 
بدون هیچ  زی��ادی  افراد 
داش��تند  حضور  نظارتی 
و تنها تفاوت این مراس��م 
با ش��رایط عادی استفاده 

حاضران از ماسک بود!
ب��ه هر ح��ال اصرار بر 
برگ��زاری مس��ابقاتی در 
این سطح با حضور تعداد 
کش��تی گیران،  از  زیادی 
مربیان، داوران، میهمانان و اصحاب رس��انه تبعاتی نیز به 
دنبال داش��ت و تعداد زیادی از کشتی گیران و مربیان به 
ویروس کرونا مبتلا ش��دند. حتی هادی عامل گزارش��گر 
باسابقه کشتی نیز از ابتلا به کرونا در امان نماند و چند روز 

پس از مسابقات نیمه نهایی و فینال دچار مشکل جسمانی 
و تستش هم مثبت شد. 

ه��ر چند گفته می ش��ود برگزاری لی��گ باعث حضور 
کش��تی گیران در میدان مب��ارزه پس از چند ماه تعطیلی 
رقابت های کش��تی شد اما به واسطه همزمانی رقابت های 
مرحله نیمه نهایی و فینال لیگ با رقابت های جام جهانی، 
تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی ایران نتوانستند با ترکیب 
کامل عازم صربستان شوند؛ رقابت هایی با سطح کیفی به 
مراتب بالاتر از لیگ که می توانست کمک زیادی به شناخت 
ترکیب اصلی تیم  ملی در رقابت های کسب سهمیه و مهم تر 

از آن المپیک توکیو کند. 
البته سازمان لیگ فدراسیون کشتی در سال المپیک 
دست بردار نیست و حالا به دنبال برگزاری رقابت های درجه 

چندم جام باشگاه های جهان در ایران است!

بازمانده از لیگ کشتی

ونا مبتلا شد! هادی عامل هم به کر
کشتی

نگاه

محمد رش�وند: داستان فردوسی پور و صداوسیما داستان یک 
کارمند و سازمان تحت امرش است. از این زاویه، چگونه می توان 
مسأله فردوسی پور را بررسی یا حل کرد؟ به عبارتی حل اختلاف 
چگونه انجام می شود؟ آیا سازمان صداوسیما باید از پروتکل های 
ساختاری خود عدول کند یا عادل فردوسی پور نسبت به آنچه 
انجام داده و در پیش گرفته، تجدیدنظر کند؟ بیایید از این زاویه، 
یعنی در قالب عنوان »بازگشت فردوسی پور به صداوسیما« به 
این موضوع بپردازیم. نگاهی گذرا به تیتر یک بعضی رسانه های 
سیاس��ی و حتی ورزش��ی، فردای فینال لیگ قهرمانان آسیا، 
نش��ان می دهد چگونه عادل فردوسی پور خواسته یا ناخواسته 
در حال دنده دادن به دو قطبی کاذب خودش و سازمان تحت 
امرش است. فردی که خود را فرزند رسانه ملی می خواند و به 
آن اعتراف می کند، اینک وارد بزرگراهی شده که پایانش با این 
روند، بدون هیچ تردیدی بازگشت به جام جم نیست. شاید تا 
یک ماه قبل گمانه زنی های فراوانی درباره دلیل اصلی تعطیلی 
برنامه نود مطرح می شد اما سرانجام مدیر شبکه ۳ به صورت 
کاملا واضح دلیل اصلی را گفت؛ خارج شدن از مدار اصلی شبکه 

۳ و سیاست های کلانش. 
او در حالی که کماکان به عنوان کارمند رس��می س��ازمان 
صداوس��یما کار می کند و برنامه اش هر ش��ب جمعه از شبکه 
ورزش روی آنتن می رود، ناگهان وارد اختلاف وسیع کنفدراسیون 
 AFC فوتبال آسیا و رسانه ملی می شود و به عنوان کارت برنده

برابر رسانه ملی قرار می گیرد. 
اختلاف کنفدراسیون فوتبال آسیا با صداوسیما چند وقتی 
می شود که وارد ابعاد جدیدی شده و نکته عجیب این است که 
چرا باید کارمند رسمی این سازمان در این نزاع حالا سیاسی 

شده، به جبهه دشمن برود؟ آن هم کارمندی که می خواهد به 
برنامه ۹۰ باز گردد!

عادل فردوسی پور بنا به همان دلیلی که از سوی علی فروغی 
عنوان شد، برنامه ۹۰ را از دست داد اما او در این چند سال این 
فرصت را داشت تا کماکان به عنوان گزارشگر فعالیت کند. همان 
تریبونی که  ای اف سی مکارانه و با اهدافی مشخص در صفحه 
اینستاگرامش به او داد و او با بغض گفت دلش برای مردم تنگ 
شده است. اگر واقعا بحث دلتنگی واقعیت داشته باشد، چرا در 

این ۲ سال بارها پیشنهاد گزارشگری را رد کرد؟  
او ۴۸ س��اعت قبل از بازی فینال جام باشگاه های آسیا در 
همان ش��بکه ورزش صدایش را به مردم ایران رساند با پخش 
آیتم درباره درگذشت مارادونا اما متاسفانه هنگام گزارش بازی 
پرسپولیس - اولسان، به گونه ای فضا را شرح داد که گویی در 
چند سال اخیر هرگز به او اجازه گزارش کردن مسابقات را نداده 
بودند. هدف او احساسی کردن جو بود و جریان منتقد صداوسیما 
هم از این پاس گل نهایت بهره را برد تا در چند روز گذش��ته 
یک جریان خاص سیاسی نزدیک به فردوسی پور به همین بهانه، 

بیشترین انتقاد را از صداوسیما و علی فروغی کند. 
حالا س��وال این اس��ت: با این دست فرمان و مسیری که او 
انتخاب کرده، منتظر چه چیزی اس��ت؟ اگر هدفش بازگشت 

به جایگاه از دست رفته است، بدون شک این راهش نیست. 
هر سازمانی سیاست های خاص خود را دارد، آیا فردوسی پور 
که با دعوت رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا مامور گزارش کردن 
بازی فینال شده بود، از آن تریبون می توانست درباره محرومیت 
ناحق آل کثیر از کنفدراس��یون فوتبال آسیا انتقاد کند؟ او که 
تریبون پیدا کرده بود صدایش را ۹۰ دقیقه به گوش مردم ایران 

برساند، حق داشت وارد جریان سعودی و فوتبال ایران شود و 
انتقاد کند چرا AFC در این سال ها با ساز عربستان رقصیده و 
حاضر نیست بازی نمایندگان ۲ کشور در خاک یکدیگر برگزار 
شود؟ او نه از حقی که از آل کثیر و پرسپولیس خورده شد حرف 
زد و نه حتی کوچک ترین نقدی را متوجه AFC کرد، چرا که 
می دانست باید در مدار آنها که به وی تریبون دادند حرف بزند. 
نگران ادامه رابطه در آینده بود و س��عی کرد موجب دلخوری 
AFC نشود. سوال اصلی این است: چرا همین پروتکل را درباره 
شبکه ۳ رعایت نکرد؟ با وجود آن همه تذکر در چند ماه آخر. 
چرا در خلال برنامه ۹۰ اقدام به جانبداری های سیاسی از یک 

طیف و تخریب طیف سیاسی دیگر کرده است؟
این خواسته که او برنامه فوتبالی ۹۰ را به یک برنامه سیاسی- 

فوتبالی تبدیل نکند، انتظار زیادی است؟
جریان های سیاسی نه شیفته فردوسی پور هستند و نه به 
چشم سرمایه صداوسیما به او نگاه می کنند؛ آنها برای اهداف 
مشخص خود فعلا در حال استفاده ابزاری از چهره او هستند 

و بدشان نمی آید این دوگانه کماکان داغ و به روز باقی بماند. 
تکلیف فردوس��ی پور چه می ش��ود؟ از یک سو انتظار دارد 
همچنان تهیه کننده فوتبال ۱۲۰ باقی بماند، از س��وی دیگر 
می گوی��د به خاطر اینکه دکان ۹۰ را تخته کردید دیگر برای 
ش��ما گزارش نمی کنم و از طرفی در بزنگاه حساس، به عنوان 
کارت برنده کنفدراسیون فوتبال آسیا به صورت تمام قد مقابل 
هم��ان س��ازمانی قرار می گیرد که خ��ودش را بارها فرزند آن 

خطاب کرده است. 
اینکه چه کس��انی به او مشاوره می دهند و افراد نزدیک به 
او به چه می اندیش��ند مشخص نیست اما اگر واقعا دلش برای 

مردم تنگ شده و می خواهد همانند فینال لیگ قهرمانان آسیا 
برای آنها گزارش کند، مسلما این مسیرش نیست و نمی توان 

به آینده خوشبین بود.  
آن رس��انه هایی که برای زدن سیما، مرتب چهره و عکس 
فردوسی پور را نماد خود می کنند، کوچک ترین دغدغه ای درباره 
بازگشت او ندارند، بلکه همانند  ای اف سی به دنبال زدن سیما با او 
هستند و اتفاقا خواسته قلبی آنها تندتر شدن آتش این اختلافات 
است و آرزو می کنند همان فوتبال ۱۲۰ هم از فردوسی پور گرفته 

شود تا دست بالاتری برای زدن رسانه ملی داشته باشند. 
اگر واقع��ا نزدیکی به مردم و گزارش ک��ردن بازی ها برای 
ت��وده، ه��دف اصل��ی و نهایی او باش��د باید به این مس��یر به 
دیده ش��ک و تردید نگریس��ت.  ای اف س��ی باز ه��م در دیگر 
بزنگاه های حساس سراغ او خواهد آمد، جریان سیاسی خاص 
 برای زدن رس��انه ملی قطعا باز هم فردوس��ی پور و بغضش را

پر آب و تاب بازنش��ر می دهد و ده ها اتفاق دیگر که حدس��ش 
چندان سخت نیست. 

آنها محتاج گرمای این آتش هستند برای گرم نگه داشتن 
سوژه های خود؛ ولی سوال این است: فردوسی پور چه برنامه ای 
برای بازگشت خودش به جایگاه اولیه دارد؟ اگر چند درصد از 
آینده نگری و نگران مصالح خود بودن رسانه های لندن نشین را 
فردوسی پور داشت شاید این گره کور چند سال قبل براحتی 
باز می ش��د. همان طور که براحتی پروتکل ه��ای AFC را در 
پخش اینس��تاگرامی رعایت می کند و حواس��ش به آن است، 
درباره رسانه داخلی هم می توان همانقدر حرفه ای و آینده نگر 
بود. فردوس��ی پور در دوگانه های سیاسی ذبح می شود؛ باید از 

سیاست به فوتبال بازگردد.

سیاست یا فوتبال؛ کدامیک فردوسی پور را به برنامه 90 می رساند؟

 در بزرگراه اشتباهی
و تخت گاز  نر
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